
سرخط خبر

 جو ٤٠ درصد گران شد

رئیس انجمن صنفی گاوداران از افزایش ٤٠ 
درصدی قیمت جو در ب��ازار خبر داد و گفت: 
یونجه و س��بوس نیز به تبع این مس��اله گران 
ش��ده  است. سیداحمد مقدسی در گفت وگو با 
مهر با بیان اینکه قرار اس��ت فاز س��وم مشوق 
صادراتی لبنیات همین روزها پرداخت ش��ود، 
افزود: قیمت برخی نهاده های دامی از جمله جو 
در بازار افزایش چشمگیری داشته است. وی با 
بیان اینکه در فصل برداشت جو داخلی یعنی از 
اردیبهشت تا شهریورماه ٥ درصد تعرفه برای 
جو وارداتی اعمال می شود، گفت: امسال  برای 
اولین بار  ارز مبادله ای این محصول نیز حذف 
شده که همین عوامل موجب بالا رفتن قیمت 
آن شده که به تبع آن قیمت یونجه و سبوس 
نیز گران ش��ده است. به گفته مقدسی، قیمت 
ج��و بالغ بر ١٠٠٠ تومان ش��ده و حدود ٣٠ تا 
٤٠ درصد افزایش یافته است همچنین یونجه 
از ٨٠٠ تومان به حدود ١٠٠٠ تومان رسیده و 
س��بوس در بازار آزاد از ٥٧٠ تا ٥٨٠ تومان به 

٧٦٠ تومان رسیده است.

مخالفت مركز پژوهش هاي مجلس 
با تفكيك وزارت صنعت

مرکز پژوهش هاي مجلس با انتشار گزارشي، با 
عنایت به لزوم یکپارچگي سیاست هاي صنعتي و 
تجاري به عنوان یك اصل خدشه ناپذیر و با توجه 
به الزامات سیاس��ت هاي کلي اقتصاد مقاومتي و 
احکام برنامه ششم توسعه و تأثیرات سوءانفکاك 
وزارت بازرگان��ي بر بخش کش��اورزي و صنعت، 
بر لزوم تکمیل فرآیند ادغ��ام در وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت تأکید کرد. ب��ه گزارش »وطن 
امروز«، مرکز پژوهش های مجلس در این گزارش 
با بررس��ي تجربیات بیش از ١٠٠ کش��ور جهان 
و بررس��ي تطبیقي کارکردهاي وزارت خانه هاي 
صنع��ت در کش��ورهاي مختلف و ب��ا عنایت به 
تجربه کشورهاي موفق در رشد صنعتی و نگرش 
یکپارچ��ه به صنعت و تجارت که ج��زو ارکان و 
الزامات نظام سیاست گذاري صنعتی است، توصیه 
کرد به جاي احی��اي وزارت بازرگاني، حلقه هاي 
ادغام در وزارت صمت به سرعت کامل شود. این 
گزارش تأکید کرد با عنایت به اهداف توسعه اي 
کشور و الزامات قانونی موجود بویژه سیاست هاي 
کلی اقتصاد مقاومتی و قانون برنامه ششم توسعه 
در راستاي حمایت از نگرش یکپارچه به صنعت و 
تجارت یا کشاورزي و تجارت و اتفاق نظر موافقان 
و مخالفان تفکیك در عدم انجام ادغام و دستیابی 
به اه��داف آن و وجود اش��کالات کارکردي زیاد 
و آثار س��وء لایحه بر بخش کش��اورزي و امکان 
عقبگرد پیش��رفت هاي سال هاي گذشته در این 
بخ��ش بر اثر تصویب این لایح��ه، احیاي وزارت 
بازرگاني در شرایط کنوني به صلاح کشور نیست.

توليد بی سابقه شكر در 12٠ سال اخير

جشن ملی تولید شکر در محل اتاق بازرگانی 
ای��ران با حض��ور رئیس دفت��ر رئیس جمهور و 
رؤس��ای فعلی و قبلی اتاق بازرگانی و جمعی از 
فعالان اتاق بازرگانی و بخش کش��اورزی کشور 
برگزار ش��د. به گزارش تس��نیم، رئی��س اتاق 
بازرگانی ایران با اش��اره به بی سابقه بودن تولید 
شکر در سال گذش��ته در مقایسه با ١۲٠ سال 
گذشته گفت: با مشارکت همه تلاشگران افزایش 
٥٠ درصدی تولید شرکت در کشور محقق شد. 
در این مراس��م از محمود حجت��ی، وزیر جهاد 
کش��اورزی به دلی��ل افزایش تولی��د محصول 
چغندر قند در کنار بالا بردن بهره وری و افزایش 
به کارگیری تکنول��وژی در این بخش تقدیر به 
عمل آمد. غلامحسین شافعی با اشاره به تولید 
یك میلیون و ٦٤٣ هزار تن ش��کر در سال 9٥ 
تصریح کرد: این تولید در شرایطی شکل گرفته 
که منابع آب کشور در شرایط بحرانی قرار دارد. 
خوشبختانه رسیدن به چنین رکوردی در تولید 
چغن��در قند با کمترین میزان اس��تفاده از آب 
انجام ش��ده است. وی با اش��اره به ظرفیت های 
بالای بخش کشاورزی کشور گفت: در صورتی 
که بحران آب کش��ور برطرف ش��ود با استفاده 
از ظرفیت ه��ای موج��ود، بخش کش��اورزی ما 
قابلیت های بالایی دارد، چنانکه گروهی هلندی 
درباره ظرفیت بالقوه بخش کش��اورزی ما آن را 
مانند شیر خفته می دانند که در صورت فراهم 
بودن شرایط این ش��یر بیدار شده و برای سایر 

کشورها رقیبی سرسخت به حساب می آید.

 مسلم بیات، مدیرکل استاندارد تهران با اعلام 
خبر ص��دور مجوز برای نخس��تین پارك آبی 
سرپوشیده در استان، بر تشدید اقدامات نظارتی 
و استانداردسازی تجهیزات بازی در شهربازی ها 

از سوی این اداره کل تاکید کرد.
 در ٤ ماه نخس��ت امس��ال  ١٧٦ تجهیز در 
٦ ش��هربازی، به دلیل نداشتن ایمنی و شرایط 

استاندارد، پلمب شد.
 مه��دی حس��ین نژاد، مدیرعام��ل صندوق 
ضمانت سرمایه گذاری تعاون گفت: در سال 9٥ 
حدود ٥ ه��زار و ۲9٤ میلیارد و ٣٤9 میلیون 
ریال درخواست ش��د که ٤ هزار و 9٣ میلیارد 
و ٣٣٨ میلیون ریال مص��وب و ۲ هزار و ٥٨٧ 
میلیارد و ٨٨٠ میلیون ریال ضمانتنامه صادر 

شده است.
 داوود کشاورزیان، رئیس سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای از اقدام قضایی علیه اسنپ 
به دلیل ورود به حمل ونقل برون ش��هری خبر 
داد و گفت: قرار این بود که اس��نپ پیش��نهاد 
حمل ونقل برون ش��هری را از اپلیکیشن خود 

حذف کند.
 حسین سلاح ورزی، نایب رئیس اتاق بازرگانی 
ایران از بی��ژن نامدارزنگنه به عنوان وزیری نام 
برد که عضو ثابت ش��ورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی است ولی حتی یك بار هم در 

جلسات این شورا حاضر نشد.

۶2 شركت سهام عدالتی بلاتكليفند

وزیر اقتصاد با بیان اینکه ۲٦ درصد واگذاری 
شرکت ها به س��هام عدالت اختصاص داشت که 
ب��ا ریخت و پاش های ف��راوان همراه بود، گفت: 
٦۲ ش��رکت واگذار ش��ده به سبد سهام عدالت 
باید از بلاتکلیفی خارج ش��ده و به نحو کارآمد 
اداره ش��وند. به گزارش  تس��نیم، علی طیب نیا 
در همای��ش ارزیابی عملکرد خصوصی س��ازی 
در اجرای سیاس��ت های کل��ی اصل ٤٤ با بیان 
اینکه پایش چگونگی اجرای برنامه ها از اجزای 
اصلی مدیریت خردمندانه اس��ت، افزود: دولتی 
و نفتی بودن اقتصاد ۲ مش��کل اصلی کش��ور 
بوده که به هم پیوسته اند و البته راه حل درمان 
مش��ترك نیز دارند. طیب نیا ادامه داد: واگذاری 
بنگاه ها به بخش خصوصی واقعی، واگذاری سهام 
کنترلی به سرمایه گذاران استراتژیك و بهره وری 
و تس��ریع فرآیند عملکرد و اجرای سهام عدالت 
جزو دستاوردهای عمده دولت در ٤ سال اخیر 
بوده اس��ت. به گفت��ه وی، از ١٤٣ هزار میلیارد 
تومان کل واگذاری های صورت گرفته تنها ٤٠ 
هزار میلیارد تومان در دولت یازدهم محقق شده 
اما نکته قابل توجه کیفیت واگذاری اس��ت و نه 
کمیت آنها. طیب نیا اضافه ک��رد: قبل از دولت 
یازدهم بنا به محاسبات صورت گرفته در سازمان 
خصوصی س��ازی حداکثر ١٨ درصد واگذاری ها 
واقعی بود که ٥٦ درصد آنها به ش��کل رد دیون 
صورت گرفته است. وزیر اقتصاد افزود: واگذاری 
به شکل رد دیون با برنامه مردمی کردن اقتصاد 
تضاد دارد. وی با بیان اینکه ۲٦ درصد واگذاری 
شرکت ها به سهام عدالت اختصاص داشت که با 
ریخت و پاش های فراوان همراه بوده است، گفت:  
٦۲ شرکت واگذار شده به سبد سهام عدالت باید 
از بلاتکلیفی خارج ش��ده و به نحو کارآمد اداره 
ش��وند و ٥٠ میلیون نفر سهامداران واقعی این 
بنگاه ه��ا بتوانند بر آنها اعم��ال مالکیت کنند. 
طیب نی��ا افزود: در دول��ت یازدهم تنها ۲ مورد 
واگذاری از طریق رد دیون صورت گرفته که آن 
ه��م بر مبنای قانون مصوب مجلس و مصوبات 
دولت قبل بوده است. همچنین ۲٦٠٠ میلیارد 
تومان واگذاری س��ال 9٥ که از طریق رد دیون 
صورت گرفت براساس مصوبات دولت های نهم و 
دهم بوده است. وزیر اقتصاد با بیان اینکه پولدارها 
عموما بخش خصوصی واقعی نیستند و در بخش 
خصوصی توانایی لازم برای خرید ش��رکت های 
بزرگ وجود ندارد، گفت: متاسفانه اگر یك نهاد 
عمومی یا شخص شبه دولتی برای خرید سهام 
تسهیلات بگیرد با هیچ اعتراضی از سوی نهادها 
و سازمان های دولتی روبه رو نمی شود، در حالی 
ک��ه این موضوع برای بخش خصوصی برعکس 
است. وی با بیان اینکه کنترل هزینه های دولت 
الزام دوم برای رشد بخش خصوصی است، گفت: 
اگر هزینه های دولت سریعا افزایش و توازن بین 
درآمد و هزینه ها در بودجه از بین برود، واگذاری 
به ابزاری برای کس��ب درآمد دولتی و رد دیون 
آن تبدیل می ش��ود. طیب نیا تاکید کرد: به یاد 
ندارم شرکتی به بخش خصوصی واقعی واگذار 
ش��ده باشد و درخواست فس��خ قرارداد از سوی 
نهادها و سازمان های مختلف طرح نشده باشد. 
چرا وقتی یك شرکت چند هزار میلیارد تومانی 
به بخش شبه دولتی واگذار می شود هیچ نهادی 
اعتراض نمی کند اما در واگذاری ش��رکت ها به 
بخش خصوصی واقعی با انواع و اقسام اعتراض ها 

روبه رو می شویم؟

دام

3اقتصاد

گ�روه اقتصادی: موضوع نرخ س��ود بانکی از جمله 
چالش هایی بود که دولت یازدهم نتوانست از پس 
آن بر آی��د و این چالش ضرب��ه مهلکی به صنعت 
و حت��ی س��پرده گذاران و بانك ه��ا زد. به گزارش 
»وطن ام��روز«، نرخ س��ود بانک��ی در دوران دولت 
یازده��م از بالای ۲٠ درصد ب��ه ١٥ درصد کاهش 
یافت اما این نرخ فق��ط روی کاغذ بود و بانك ها و 
موسس��ات اعتباری این نرخ را همواره دور زده اند و 
می زنند. کارشناسان اعتقاد دارند حتی اگر نرخ سود 
١٥ درصد رعایت هم ش��ود باز هم سرمایه گذاران 
رغبت بیشتری به س��پرده گذاری خواهند داشت 
ت��ا هدایت پول به تولی��د و صنعت، چراکه چالش 
بزرگ ت��ر از س��ودهای بانکی گریب��ان صنعت را 
گرفته و رکود موجب ش��ده بس��یاری از صنایع و 
تولیدکنندگان دچار زیان هنگفت شوند. بانك ها از 
یك طرف سود بالا می دهند و سرمایه گذاران زیادی 
را جذب می کنند و از طرف دیگر س��ود هنگفتی 
هم از تولیدکنندگانی که با رکود و سیاس��ت های 
ناامیدکننده دولت به مرز ورشکس��تگی رسیده اند 
دریافت می کنند. ادامه این وضعیت، آینده اقتصاد 
ایران را مبهم تر از قب��ل خواهد کرد. این در حالی 
است که بانك مرکزی نیز در ساماندهی نرخ سود و 
اتخاذ سیاست های حمایتی ناتوان نشان داده است. 
رئیس کمیسیون اقتصادی با بیان اینکه تولیدکننده 
از دو ط��رف در حال قیچی ش��دن اس��ت، گفت: 
صنعت از طرفی به خاطر سیاس��ت های س��رکوب 
قیمتی)مبارزه با افزایش ت��ورم( نمی تواند افزایش 
قیمت داشته باشد و از طرف دیگر نیز تامین مالی را 
با نرخ بالا انجام می دهد. محمدرضا پورابراهیمی در 
گفت وگو با خانه ملت درباره سود بالای تسهیلات 
داده ش��ده ب��ه صنایع کش��ور، اظهار داش��ت: در 
 کش��وری که نرخ تورم طبق اع��لام دولت کمتر از

١٠ درص��د اس��ت، این معنی ندارد که نرخ س��ود 
س��پرده گذاری ۲٠ درصد و نرخ س��ود تسهیلات 
۲٥ ت��ا ٣٠ درصد باش��د. نماینده م��ردم کرمان با 
بیان اینکه تولیدکننده از دو طرف در حال قیچی 
ش��دن است، گفت: از طرفی به خاطر سیاست های 
س��رکوب قیمتی نمی تواند افزایش قیمت داشته 
باش��د و از طرف دیگر نیز تامین مالی را با نرخ بالا 
انج��ام می دهد. نماینده مردم در مجلس ش��ورای 
اسلامی با اش��اره به اینکه در این زمان اگر تورم را 
افزایش دهیم به صلاح کشور نیست و عامل اصلی 
به هم ریختن فاکتورهای اقتصادی تورم است، اضافه 
کرد: باید روی کاهش نرخ کار کنیم و این مس��اله 
زمانی اتف��اق می افتد که ما فعالیت و نظارت خود 
را بر فرآیند بازار پول در کش��ور جدی کنیم. وی با 
تاکید بر اینکه نظارت بر فرآیند بازار پول در کشور 
امکان این را فراهم می کند که نرخ س��ود سپرده را 
کاهش دهیم، بیان کرد: چندین بار دولت به سمت 
این کار خیز برداش��ته است اما در میان راه متوجه 

شده این نظارت با خلأهایی روبه رو است که خلأ آن 
موسسات غیرمجاز است. پورابراهیمی با بیان اینکه 
س��ال ها بانك مرکزی بای��د در این زمینه کارهای 
انجام می داده که نداده و در طول س��نوات گذشته 
نظارت کافی نداش��ته است، تصریح کرد: این عدم 
نظارت موجبات این شرایط اسفبار را در حوزه بازار 
غیرمتشکل پولی فراهم کرده است. وی ادامه داد: 
یکی از کارهایی که باید در حوزه کاهش نرخ سپرده 
انجام ش��ود این است که بازار غیرمتشکل پولی را 
مدیریت کنیم. نماینده مردم در مجلس ش��ورای 
اس��لامی با بیان اینکه کاهش نرخ سود سپرده در 
اقتصاد ای��ران یك ضرورت اجتناب ناپذیر اس��ت، 
گفت: احتمام دولت و مجلس بر کاهش نرخ سود 
سپرده گذاری است و نشست مشترك کمیسیون 
اقتصادی با رؤسای بانك های دولتی در کشور هفته 
آینده برگزار می شود و هدف از این نشست توافق بر 
سر راهکارهای کاهش نرخ سود سپرده گذاری است.
پورابراهیم��ی ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه ام��روز 
 در کش��ور فع��ال اقتص��ادی نمی توان��د با س��ود

٣٠ درصد بازپرداخت تعهدات مالی خود را پرداخت 
کند، افزود: نمی توان در کشور گفته شود ۲٥ درصد 
سوده سپرده پرداخت می کنیم اما وام را با سود ١٠ 
درصد می دهیم، ابتدا باید سود سپرده کاهش یابد 
سپس سود وام . کاهش سود سپرده اولویت اصلی 
ما در حوزه بانکی است. رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اس��لامی با تاکید بر اینکه کاهش 
سود س��پرده را می توان در کاهش سود تسهیلات 
بانکی مشاهده کرد، تاکید کرد: با توافق با بانك ها 
در کاهش سود سپرده می توان سود وام ها را به ١٦ 

درصد و به مرور پایین تر رساند.

سودها علی الحساب می شود ■
در همی��ن حال بان��ك مرکزی قص��د دارد با 
علی الحس��اب کردن س��ودها به کاهش نرخ سود 
کمك کند. این در حالی است که بانك  ها هیچ گاه 
به تفاهم��ات خود پایبن��د نبوده ان��د و تنها برای 
کاه��ش نرخ س��ود ش��عار داده  و تصمیمات بانك 
مرکزی و ش��ورای پول و اعتبار را دور زده اند. با این 
وج��ود بانك مرکزی امیدوار اس��ت با طرح جدید 
به کاهش نرخ س��ود کمك کن��د. البته با توجه به 
گذاشتن سقف برای نرخ سود بعید است این طرح 
هم موفقیت آمیز باش��د. مدیرعام��ل بانك قوامین 
با اش��اره به برنامه بانك مرکزی برای علی الحساب 
شدن نرخ سود سپرده بانك ها، گفت: بانك مرکزی 
به دنبال آن است که هر بانکی با توجه به ساختار 
مالی و سود و زیان خودش، نرخ سود علی الحساب 
خاص خود را تعیین کند. غلامحس��ین تقی نتاج، 
با بی��ان اینکه باید اعمال نرخ  س��ود مصوب بانك 
مرکزی در ش��بکه بانکی مدنظر قرار بگیرد، اظهار 
داش��ت: پس از آنکه از اجرای درست سود مصوب 
توسط همه بانك ها اطمینان حاصل شد، می توان 
برای کاهش مج��دد نرخ س��ود برنامه  ریزی کرد. 
وی اف��زود: ای��ن توافق هم تقریبا ص��ورت گرفته 
و ما منتظر هس��تیم بانك مرکزی همه بانك ها را 
هماهن��گ کند. مدیرعامل بان��ك قوامین تصریح 
 کرد: باید در گام اول نرخ س��ود س��پرده در سطح 
١٥ درصد قرار گیرد و عبور از آن نرخ به هر دلیلی 
)موجه یا غیرموجه( توس��ط بانك ها و موسس��ات 
خودداری ش��ود و بانك  مرکزی آن را کنترل کند، 
اگر همین کار انجام ش��ود موفقیت بزرگی حاصل 
خواهد ش��د. نتاج درباره برنامه بانك مرکزی برای 

علی الحس��اب ش��دن نرخ سود س��پرده ها گفت: 
بانك مرکزی به دنبال روش��ی برای علی الحساب 
شدن سود سپرده هاس��ت. بانك مرکزی به دنبال 
آن اس��ت که هر بانکی با توجه به س��اختار مالی و 
س��ود و زیان خودش، یك نرخ سود علی الحساب 
خاص خودش را تعیین کن��د. وی در توضیح این 
روش اظهار داش��ت: ممکن است یك بانکی سود 
علی الحس��اب ١۲ درصد تعیی��ن کند و یك بانك 
 دیگر به دلیل هزینه های مالی بیش��تر، نرخ س��ود 
١٠ ی��ا ١١ درص��د تعیین کند اما در پایان س��ال 
هر س��ودی حاص��ل ش��د، مابه التف��اوت آن را به 
س��پرده گذاران بدهد. مدیرعام��ل بانك قوامین با 
بی��ان اینکه با ای��ن روش هر بان��ك می تواند نرخ 
سود علی الحساب و قطعی خودش را بدهد، افزود: 
اگ��ر این روش انجام ش��ود، در نهایت س��ودی که 
به س��پرده گذاران می رس��د، می تواند بیش از سود 
مصوب هم باش��د. وی در پاس��خ به این سوال که 
آی��ا در این فضای رقابتی بانك ها امکان اجرای این 
روش وجود دارد، گفت: امکان پذیر است. اگر بانك 
مرکزی به موضوع نسبت آورده سهامداران به آورده 
سپرده گذاران با جدیت ورود کند و اجازه ندهد بانك 
بیش از ظرفیت سپرده جذب کند، این روش قابل 
اجراست. به گفته وی، البته هم اکنون نسبت کفایت 
س��رمایه رعایت نمی ش��ود و بانك ها به هر میزانی 
که می توانند س��پرده جذب می کنند. نتاج اضافه 
کرد: وقت��ی بانك مرکزی به دنب��ال اجرای روش 
علی الحساب شدن سود های سپرده است، قطعا به 
این مقوله هم توجه خواهد کرد. البته این روش باید 
به صورت تدریجی و مرحله ای اجرا شود تا خلل و 

چالشی برای شبکه بانکی به وجود نیاید.

انتقاد رئیس  کمیسیون اقتصادی از بازار آشفته سودهای بانکی

صنعت در حال قيچی شدن است
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وزارتخانه

کشاورزی

م��ردم گزارش های خ��ود درباره 
قاچاق را به دبیرخانه هیات تحقیق 
از س��تاد مبارزه با قاچاق کالا ارس��ال کنند. احمد 
انارکی محمدی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
با بیان این مطلب به تسنیم، گفت: تمدید ٦ ماهه 
زمان تحقیق به علت همزمان شدن فعالیت هیات 
با بررس��ی قانون برنامه ششم و بودجه سنواتی در 
مجلس بود. انارکی محمدی با بیان اینکه نمایندگان 
مجلس با تحقیق و تفحص از بررسی سیر مبارزه با 
قاچاق کالا و بررسی سیاست های دولت در مقابله با 
قاچاق و دلایل ناکارآمدی آن در دولت های مختلف 

موافقت کردند، گفت: فرصت 
٦ ماهه برای تحقیق و تفحص 
از س��تاد مبارزه با قاچاق کالا 
به پای��ان رس��یده و با توجه 
ب��ه فراهم نش��دن اطلاعات، 
هی��أت تحقیق ای��ن زمان را 

ب��رای ٦ ماهه دیگر تمدید کرد. به گفته محمدی، 
باید به این نکته توجه داش��ت که خود ستاد یك 

اس��ت  هماهنگ کننده  نهاد 
و اختی��ارات اجرایی چندانی 
ندارد اما سازمان های مختلفی 
در ارتب��اط با س��تاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز هس��تند که 
در فرآیند تحقیق باید تمرکز 
کافی نسبت به عملکرد آنها اعمال شود. وی ادامه 
داد، در مرحله نخست، سوالات نمایندگان مجلس 

از دس��تگاه های مختلف درباره قاچاق کالا و ارز به 
این دستگاه ها ارسال شده و منتظر پاسخ ها خواهیم 
بود. وی افزود: هیات تحقیق تاکنون اطلاعیه های 
مختلفی  را خطاب به کارشناس��ان و علاقه مندان 
به مبارزه با قاچاق  ص��ادر کرده و مردم می توانند 
گزارش های خ��ود را به دبیرخانه  هیات تحقیق و 
تفحص ارس��ال کنند. بر این اساس از همه اقشار 
مردم، دس��تگاه ها، افراد حقیقی و حقوقی دعوت 
شده اگر اطلاعاتی در زمینه قاچاق کالا یا  ارز دارند، 
ب��ه دبیرخانه هیأت تحقیق و تفح��ص از مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز ارائه کنند.

مردم گزارش های قاچاق را ارسال کنند قاچاق

مردم وسایل برقی بنجل نخرندرکود مسکن در تهران تشدید شد 
حجم معاملات مسکن در تهران 
در ٤ ماهه امس��ال کاهش یافته 
و در تیرم��اه هم با اف��ت ۲/٥ درصدی معاملات 

مس��کن روبه رو ش��ده است. 
این در حالی است که قیمت 
مسکن در تهران تا پایان تیر 
٥/۲ درصد بیشتر شده است. 
گزارش جدید بانك مرکزی 
نشان می دهد در تیر ١٣9٦، 

تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر تهران 
به ١٤٥٣٣ واحد مس��کونی رسید که در مقایسه 
با ماه مش��ابه پارس��ال ۲/٥ درصد کاهش نشان 
می دهد. بررسی توزیع تعداد واحدهای مسکونی 
معامله ش��ده به تفکیك عمر بنا در تیر حاکی از 
آن اس��ت که واحدهای تا ٥ سال ساخت با سهم 
٤٦/۲ درصد بیشترین سهم از واحدهای مسکونی 
معامله شده را به خود اختصاص داده اند. سهم یاد 
شده در مقایسه با تیر پارس��ال ٥/٨ واحد درصد 
کاهش یافت��ه و در مقابل به س��هم واحدهای با 
قدمت ٦ تا ١٠ س��ال و بیش از ١٥ س��ال افزوده 
شده است. همچنین در این مدت تعداد معاملات 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران به ٥١/٧ هزار 
واحد مس��کونی بالغ ش��د که در مقایسه با مدت 
مشابه پارس��ال کاهش اندکی نشان می دهد. در 
این مدت متوسط قیمت یك مترمربع بنای واحد 

مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات 
ملکی در شهر تهران ٤ میلیون و ٥۲٤ هزار تومان 
بوده است که نسبت به مدت مشابه پارسال ۲/٥ 
درصد افزایش نشان می دهد. 
بیشترین س��هم از معاملات 
انج��ام ش��ده ب��ه واحدهای 
مس��کونی با زیربنای ٦٠ تا 
٧٠ مترمربع، مع��ادل ١٥/٤ 
درصد اختصاص داشته است. 
واحده��ای دارای زیربنای ٧٠ ت��ا ٨٠ و ٥٠ تا ٦٠ 
مترمربع ب��ه ترتیب با س��هم های ١٣/٧ و ٨/١۲ 
درصدی در رتبه های بعدی قرار دارند. در مجموع 
در این ماه، واحدهای مس��کونی با سطح زیربنای 
کمت��ر از ٨٠ مترمرب��ع، ٥١/٣ درصد از معاملات 
انجام ش��ده را به خود اختصاص دادند. همچنین 
در تیرماه امس��ال نرخ اجاره مسکن در تهران ١١ 
درصد و در کل کشور 9/٣ درصد افزایش یافت. بنا 
بر این گزارش، ماهیت قراردادهای اجاره مسکن 
که غالباً یك ساله تنظیم می  شوند و نیز اثرپذیری 
شاخص اجاره بهای مسکن از سیاست های کنترل 
و مهار تورم، س��بب تغییر متناس��ب اجاره بها با 
تحولات نرخ تورم در کشور شده است. خاطرنشان 
می کند سهم هزینه مسکن در محاسبات شاخص 
کل بهای کالاها و خدمات مصرفی معادل ۲٨/٤ 

درصد است.

رش��د ۲٠درصدی مصرف برق 
ب��ه هیچ عنوان ب��ا دلایلی نظیر 
افزای��ش درجه حرارت، رش��د اقتصادی و رش��د 

جمعیت قابل توجیه نیست 
و این میزان رشد در مصرف 
برق نوع��ی بیماری اس��ت. 
حمید چیت چیان، وزیر نیرو 
در این ب��اره گف��ت: صنعت 
اس��ت. وی  برق س��رمایه بر 

با گلای��ه از رواج اجناس س��طح پایین در بخش 
خنك کننده ها و لوازم منزل تصریح کرد: استفاده 
از کولرهای گازی بین مردم رواج یافته اس��ت اما 
متاسفانه مردم اجناس بنجل خارجی را خریداری 
می کنند که این موجب می شود مصرف برق شان 
نامتعارف و غیراستاندارد شود  و حاضر نیستند در 
ازای هزینه بیش��تر، جنس مرغوب با مصرف برق 
کمتر خریداری کنن��د. در همین حال، غلامرضا 
خوش خلق، مدیرعامل برق منطقه ای تهران با اعلام 
اینک��ه هزینه اجرای ۲9 پروژه انتقال و فوق توزیع 
شرکت برق منطقه ای تهران ٥٥٥ میلیارد تومان 
بوده است، گفت: استان تهران بیش از ٨ میلیون و 
٤٠٠ هزار مشترك دارد که ۲٥ درصد مشترکان 
کل کش��ور را ش��امل می ش��ود. به گزارش مهر، 
وی با بیان اینکه مش��خصات ش��بکه برق تهران 
تا پایان تیرماه 9٦ نش��ان می دهد ظرفیت اسمی 

نیروگاه های حوزه تحت پوش��ش برق منطقه ای 
تهران ١١ هزار و ٥٧١ مگاوات اس��ت، افزود: طول 
ش��بکه انتقال و فوق  توزی��ع این منطقه 9 هزار و 
٦٣9 کیلومتر مدار اس��ت و 
تع��داد پس��ت های انتقال و 
فوق توزیع منطقه ٣٠٥ عدد 
همچنین  خوش خلق  است. 
میزان پیك بار تا پایان تیرماه 
س��ال 9٦ را ١٠٠ هزار و 9١ 
م��گاوات اعلام کرد و ادامه داد: تعداد مش��ترکان 
منطقه تحت پوش��ش ما ٨ میلیون و ٤۲١ هزار 
نفر است در حالی که ٤٥ درصد پست های انتقال 
و ٤٤ درصد پس��ت های فوق توزیع، پربار بوده و 
۲٨ درصد پست های انتقال و ٨ درصد پست های 
فوق  توزیع در شرایط بحرانی و در آستانه فروپاشی 
اس��ت. به گفت��ه وی، ٦ درصد خط��وط انتقال و 
۲۲ درصد خط��وط فوق توزیع پربار ب��وده و ٨٠ 
درصد پس��ت های انتقال و ٥ درصد پس��ت های 
فوق توزیع دارای افت ولتاژ بیش از حد مجاز است. 
خوش خلق، نیاز مصرف پیش بینی شده شبکه برق 
منطق��ه ای تهران در س��ال 9٦ را برای دمای ٣9 
درج��ه، ١٠٠ هزار و ٤٠ م��گاوات اعلام کرد. وی 
افزود: به حریم های برقی تهران بشدت تجاوز شده، 
این تجاوز هم شامل بخش ایمنی می شود و هم 

شامل بخش بهره برداری. 
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